
اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه۴
سه شنبه           اول خرداد  ۱۳۹۷

۶ رمضان ۱۴۳۹ - شماره۲۱۹۱۲

قیمت )به تومان(نوع سکه
2/001/000سکه تمام طرح جدید
1/907/000سکه تمام طرح قدیم

980/000نیم سکه
563/000ربع سکه

352/000گرمی
186/660هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/205دلار
7/501یورو
8/563پوند

1/401لیر ترکیه
1/729درهم امارات

تعدادی از تولید کنندگان و متقاضیان تسهیلات 
بانکی نسبت به رفتار سلیقه ای برخی بانک ها در 

قبال پرداخت وام انتقاداتی داشتند. 
به گــزارش خبرنــگار اقتصادی کیهــان، یکی از 
کارآفرینان کشور که در یکی از روستاهای اسدآباد همدان 
فعالیــت دارد، در تماس با کیهان اظهار کرد: بنده 170 
خانواده را مشغول به کار کرده ام که در حوزه بسته بندی 

صیفی جات و سبزیجات فعالیت دارند. 
وی ســپس با اشاره به مشکلات فراوان دریافت وام 
از بانک اظهار داشــت: برای توسعه کارم تصمیم گرفتم 
از بانک وام بگیرم ولی پس از تقاضای وام 100 میلیونی 
از بانک کشــاورزی، علی رغم اینکه طبق ابلاغیه وزارت 
کشاورزی باید وام در قبال دریافت سند، سفته، ضمانت 
بانکــی و... در اختیار متقاضی قرار بگیرد، متاســفانه با 
اینکــه مدارک بنده در این زمینه کامل بوده اســت اما 
بانــک این وام را پرداخت نمی کند. این کارآفرین ادامه 
داد: این در حالی است که فرماندار منطقه، رئیس جهاد 
کشاورزی شهرستان و استان، اداره کار شهرستان و استان 
در جریان فعالیت های کارآفرینی بنده هستند.به گفته 
وی، سه سند ملکی و دو ضامن کارمند رسمی برای اخذ 

در گفتگو با کیهان مطرح شد

انتقاد مردم از رفتار سلیقه ای بانک ها در قبال متقاضیان وام

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه 
ایران در زمینه تولید عسل جزو پنج کشور دنیا 
به شمار می رود، اعلام کرد ساختن نشان تجاری 
باید در  این محصول  تولید  استانداردسازی  و 

دستور کار قرار گیرد. 
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، مرتضی 
رضایی در همایش روز جهانی زنبورعســل با اشاره 
به اینکه اهمیت زنبور عســل بر هیچ کس پوشــیده 
نیســت، اظهار کرد: صرف نظر از تولید عسل، تولید 
فرآورده های آن شامل گرده، موم، ژله رویال، ساخت 
مکمل های غذایی مورد اهمیت اســت و کاربردهای 

فراوان دارد. 
وی با بیان اینکه ایران در زمینه پرورش و تولید 
محصولات زنبورعسل جزو رتبه های برتر در دنیا به 
شمار می رود، افزود: در زمینه تولید عسل جزو پنج 
کشور برتر دنیا و از نظر تعداد کلونی های عسل جزو 
چهار تا پنج کشور اول دنیا هستیم و این امر افتخاری 

برای کشورمان محسوب می شود.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
ادامه داد: با وجود آنکه زنبور عسل موجودی کم نهاده  
است و برای تولید هزینه کمی دربر دارد، اما حیوانی 
پرتوان و دارای ارزش افزوده بالا در تولید محصولاتی 

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

ایران جزو 5 کشور برتر تولید عسل در دنیا است

همچون ژله رویال است.به گفته رضایی، با وجود آنکه 
عسل با قیمت بالایی در کشور به فروش می رسد، اما 
هنوز مصرف کنندگان نمی توانند به درســتی عسل 
طبیعی را از غیرطبیعی و ساختگی تشخیص دهند 
در حالی که ســاختن نشان تجاری و استانداردسازی 
تولید این محصول باید در دســتور کار قرار گیرد هر 
چند که در این زمینه کارهایی نیز صورت گرفته است.

تعداد کندوها از 600 هزار به 7/5 میلیون 
عدد رسیده است

عفت رئیسی سرحدی، رئیس اتحادیه زنبورداران 
ایران در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در مورد رشد 
چشم گیر تعداد کندوهای زنبور عسل طی 40 سال 
اخیر بیان کرد: 40 سال پیش تعداد کندوهای زنبور 
عسل 600 هزار بود، اما اکنون 7/5 میلیون کندوی 

فعال در کشــور داریم که نقش به سزایی در ایجاد 
اشــتغال، کســب و کار و همچنین تولید عسل در 
راستای اقتصاد مقاومتی داشته است و در تولید عسل 

بعد از چین رتبه سوم جهان داریم. 
وی ادامــه داد: موضوع خطــر کاهش جمعیت 
زنبورها را به مقامات گزارش دادیم و هشــدار دادیم 
کــه اگر این اتفــاق بیفتد، ممکن اســت مجبور به 
واردات زنبور، خروج ارز از کشــور و ورود آفات ناشی 
از زنبورهای وارداتی بشــویم، اما تاکنون پاسخی به 

درخواست ما داده نشده است. 
رئیس اتحادیه زنبورداران ایران به این نکته اشاره 
کرد که میزان برداشــت عسل با وجود آنکه در دنیا 
از هــر کندو بین 22 تا 25 کیلوگرم اســت، اما این 
رقم در ایران یک ســوم میانگین جهانی است و بین 
هفت تا 10 کیلوگرم است.رئیسی سرحدی با اظهار 
تاسف از اینکه تاکنون در برنامه های توسعه ای کشور 
هیچ ردیف بودجه برای پرورش دهندگان زنبور عسل 
نداشــته ایم، بیان کرد: 80 هزار پرورش دهنده زنبور 
عسل، 300 هزار نفر اشتغال مستقیم و یک میلیون 
نفر اشتغال غیرمســتقیم ایجاد شده که هیچ گونه 
واردات و ارزبری ندارد و مگر می شــود این قشر را به 

حال خود رها کرد؟

موضوع احتکار خودرو توســط شرکت های خودروسازی در 
مجلس مورد بررسی قرار گرفت ولی نمایندگان با شنیدن دلایل 

خودروسازان قانع نشدند.
به دنبال افزایش ناآرامی در بازار خودرو روز یکشنبه جلسه ای با حضور 
خودروســازان، برخی از واردکنندگان خودرو، متولیان در حوزه صنعت، 
معدن و تجارت و همچنین ایدرو برای بررســی مسائل خودروسازی در 

کمیسیون صنایع و معادن مجلس تشکیل شد.
نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
در رابطه با این موضوع اظهار کرد: در این جلســه، تنها به بررسی دلایل 

افزایش قیمت خودرو پرداخته شد.
وی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان افزود: با افزایش غیرقابل 
قبول قیمت خودرو در داخل کشور، مجلس شورای اسلامی موظف شد 

تا به این موضوع ورود کرده و دلایل اصلی را مورد بررسی قرار دهد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با  اشاره به قانع 
نشدن اعضا از توضیحات خودروسازان، افزود: برخی از این تولیدکنندگان 
خــودرو، دلیل اصلی را افزایش قیمــت جهانی فلزاتی نظیر آلومینیوم و 
مس بیان کردند.قاضی پور تصریح کرد: برخی دیگر نیز اعمال تحریم ها، 
لغو برجام و نوسانات ارزی را عامل اصلی ایجاد فشار روانی برای افزایش 
قیمت های بازار عنوان کردند و معتقدند دلالان، در این میان باعث افزایش 

بیشتر قیمت می شوند.
وی تأکید کرد: تفاوت قیمت خودرو در کارخانه و بازار با فاصله بسیار 
زیادی در حال افزایش است که این امر توسط دلالان بازار سیاه صورت 
می گیرد.قاضی پور یادآور شد: این خودروسازان با تولیدات روزانه خود تعداد 
بیشتری را برای انبار خود تولید کرده تا بتوانند در زمان افزایش قیمت 

خودروها از آنها برای فروش با سود بیشتر بهره ببرند.
وی افزود: این امر به هیچ عنوان قابل قبول نیست و کمیسیون به طور 
جدی در حال پیگیری احتکارهای صورت گرفته توســط خودروسازان و 
واردکنندگان خودرو است.عضو کمیسیون صنعت، معدن و تجارت با تأکید 
بر بحث اصلی کمیسیون صنایع و معادن بر سر افزایش قیمت خودروها، 
تشریح کرد: باید خودرویی تولید کنیم که طبقات ضعیف جامعه از جمله 

کشاورزان و کارگران بتوانند آن را بخرند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس:

خودروسازان با احتکار 
محصولاتشان به دنبال افزایش 

قیمت ها هستند

بررسی ها نشان می دهد رشد قیمت مسکن در شهر تهران، 
قدرت خرید افزایش یافته از محل تسهیلات صندوق پس انداز 
مسکن یکم را خنثی کرده و تنها متقاضیان تسهیلات 160 میلیون 

تومانی رشد قدرت خرید خواهند داشت.
به گزارش خبرگزاری فارس، مهم ترین و تنها سیاست دولت یازدهم و 
دوازدهم در حوزه مسکن سیاست های اعتباری بوده است. در قالب صندوق 
پس انداز مســکن یکم، متقاضی به مدت یک سال 40 میلیون تومان در 
صندوق ســپرده گذاری کرده و پس از طی مدت دوره یک ساله حداکثر 
80میلیون تومان دریافت خواهد کرد، البته متقاضی می تواند معادل 20 
میلیون تومان تســهیلات جعاله مسکن دریافت کند که باید 3 میلیون 

تومان برای آن اوراق خریداری کند.
در قالب همین صندوق روش دیگر تامین مالی، سپرده گذاری زوجین 
اســت. به این صورت هر یک معادل 40 میلیون تومان )در مجموع 80 
میلیون تومان( سپرده گذاری کرده و پس از یک سال 160 میلیون تومان 

تسهیلات دریافت کنند.
با این وجود متوسط قیمت یک متر مربع مسکن در تهران در فروردین 
ماه امسال 5 میلیون و 528 هزار تومان است و در صورتی که متوسط و 
اســتاندارد متراژ مسکن را 75 متر در نظر بگیریم، متوسط بهای مسکن 
در تهران بیش از 414 میلیون تومان اســت. با این حساب سهم وام 80 
میلیون تومانی از قیمت مســکن 14/4 درصد و سهم وام 160 میلیون 

تومانی 38/5 درصد است.
قیمت مسکن در سال 96 پس از چند سال آرامش، افزایش شدیدی 
داشت و این رشد در دو ماهه ابتدایی سال 97 هم ادامه یافته است. این 
رشد پس از آن در بازار مسکن به وجود آمد که بهای ارز در بازار در نیمه 
دوم ســال شروع به افزایش کرد. افزایش بهای ارز در کنار رسیدن موعد 
دریافت تسهیلات خرید مسکن، رشد قیمت مسکن را شدت داد تا جایی 
که تقاضای خرید در اســفند ماه سال 96 تا 33/1 درصد و در فروردین 

ماه امسال 59/1 درصد کاهش یافت.
مقایسه آماری اسفند ماه سال 95 با فروردین ماه 97 نشان می دهد 
که متوسط قیمت یک متر واحد مسکونی در شهر تهران از 4 میلیون و 
392 هزار تومان به 5 میلیون و 528 هزار تومان رسیده که بیانگر رشد 

25/8 درصدی متوسط قیمت مسکن در این مدت است.
در صورتی که متوسط یک واحد مسکونی را 75 متر در نظر بگیریم، 
در واقع متوسط قیمت مســکن از 329 میلیون تومان به 414 میلیون 
تومان رسید که نشان دهنده رشد 85 میلیون تومانی قیمت است، بنابراین 
رشد قیمت مسکن در شهر تهران از اسفند ماه 95 تا فروردین ماه قدرت 
خرید افزایش یافته از محل تســهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم را 
خنثی کرده و تنها متقاضیان تسهیلات 160 میلیون تومانی رشد قدرت 

خرید خواهند داشت.
از طرف دیگر ســهم تسهیلات 80 میلیون تومانی صندوق پس انداز 
مســکن یکم در این دوره مورد بررســی از 24/3 درصد به 14/4 درصد 
و تســهیلات 160 میلیون تومانی این صندوق از 48/6 درصد به 38/5 

درصد کاهش یافته است.
بنابراین افت شدید قدرت خرید مسکن، با رشد قابل ملاحظه بهای 
مسکن، شرایطی را رقم زده است که دیگر دریافت تسهیلات از صندوق 
پس انداز مسکن یکم نمی تواند سهم قابل توجهی از بهای خرید مسکن را 
پوشش دهد.تجربه دهه های گذشته نشان می دهد افزایش سقف تسهیلات 
خرید مســکن به فاصله کوتاهی منجر به رشد قیمت مسکن شده و این 

پدیده ناشی از نبود سیاست های کنترلی در بازار مسکن است.
در اغلب کشورهای توسعه یافته دولت برای کنترل قیمت مسکن از 
ابزار های سیاستی مانند مالیات بر عایدی سرمایه، مالیات بر معاملات مکرر 
مســکن و مالیات بر خانه های خالی استفاده می کند. این ابزارها مانع از 
ایجاد فضای حبابی و تبدیل شدن مسکن به عنوان یک کالای سرمایه ای 
می شــود.اما در خلأ این قوانین و سیاســت ها در ایران، رشد سقف وام و 
یا حتی نرخ ارز و یا هر بهانه دیگری، رشــد شــدید قیمت مسکن را در 
پی دارد. بنابراین به نظر می رسد علاوه بر تمهیدات اعتباری برای بخش 
مسکن باید از ابزارهای کنترلی برای قیمت آن هم استفاده کرد به طوری 
که مسکن صرفا یک کالای مصرفی تلقی و از ثبات نسبی برخوردار شود.

نسخه افزایش وام جواب نداد

گرانی مسکن اثر تسهیلات 
80 میلیونی را خنثی کرد

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
با اعلام این که سالانه حدود یک میلیارد دلار پوشاک به کشور وارد 
می شود، گفت: آمار رسمی واردات پوشاک در سال 1۳۹6 معادل 51 

میلیون دلار بوده و بقیه اش قاچاق است.
مجید نامی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به میزان واردات پوشاک به ایران 
براســاس آمار سازمان ملل، اظهار کرد: از دی ماه سال 1394 تا دی ماه سال 
1395 حدود یک میلیارد دلار صادرات پوشــاک از ســوی سایر کشورها به 
ایران انجام گرفته است که براساس آمار سازمان ملل سهم چین 398 میلیون 
دلار، ترکیه 338 میلیون دلار، امارات متحده عربی 209 میلیون دلار، هند 
22/5 میلیون دلار، ایتالیا 16 میلیون دلار، آلمان 3/4 میلیون دلار، سوئیس 
سه میلیون دلار، اسپانیا سه میلیون دلار، فرانسه 2/3 میلیون دلار و بلژیک 

716 هزار دلار بوده است.
وی بــه آمار صادرات پوشــاک از دی ماه ســال 1395 تا دی ماه ســال 
1396 اشاره کرد و گفت: هنوز میزان صادرات پوشاک از سوی کشور چین و 
امارات متحده عربی به ایران اعلام نشده و سازمان ملل در این رابطه آماری 
منتشر نکرده اســت، اما میزان صادرات پوشاک از کشورهای ترکیه، ایتالیا، 
هند، اســپانیا، آلمان، سوئیس و فرانســه به ایران در مدت زمانی مذکور به 
ترتیب معادل 100، 17، 13/5، 3/9، 3/5، 3 و 2/3 میلیون دلار بوده است.

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران با  اشاره 
به این که کیفیت پوشاک کشورهای اروپایی از سایر کشورها مطلوب تر است، 
افزود: عمدتا پوشــاک وارد شــده از کشورهای چین و امارات دارای کیفیت 

بسیار پایینی هستند و کالای درجه دو به شمار می آیند.
نامی با بیان این که براساس خوداظهاری چینی ها و اماراتی ها به ترتیب 
398 و 338 میلیون دلار از دی ماه سال 1394 تا دی ماه سال 1395 صادرات 
پوشــاک به ایران صورت گرفته است، اظهار کرد: این آماری است که توسط 
سازمان ملل منتشر شده اما براساس آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران در 
مدت زمانی اعلام شده میزان واردات چینی ها و اماراتی ها به ایران به ترتیب 
پنج و چهار میلیون دلار بوده است. این در حالی است که طبق آمار سازمان 
ملل ترکیه ای ها 100 میلیون دلار پوشــاک به ایران صادر کردند که از این 
رقم تنها 38 میلیون دلار واردات رسمی در گمرک ایران به ثبت رسیده است.
وی با اعلام این که ســالانه حدود یک میلیارد دلار صادرات پوشــاک از 
سایر کشورها به ایران صورت می گیرد، ادامه داد: کل واردات رسمی پوشاک 
به کشــور در ســال 1395 و 1396 به ترتیب معادل 61 و 51 میلیون دلار 
بوده است و سایر پوشاک وارد شده به کشور که حدود یک میلیارد دلار بوده 
به صورت قاچاق است.عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و 
پوشاک ایران افزود: حدود 99 درصد از پوشاک وارد شده به ایران از چین و 
امارات متحده عربی قاچاق اســت که این آمار، آماری قابل تامل بوده و باید 

نسبت به آن راهکاری اساسی اتخاذ کرد.

عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی ایران:

95 درصد پوشاک وارداتی
 به کشور قاچاق است

نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی و 
رئیس شورای عالی زکات کشور اعلام کرد: سال 
گذشته مبلغ ۳70 میلیارد تومان زکات در سراسر 

کشور جمع آوری شده است.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشــاورزی، ســیدرضا تقوی در سی و یکمین جلسه 
شورای عالی زکات با  اشاره به اینکه سال گذشته مبلغ 
370 میلیارد تومان زکات در سراسر کشور جمع آوری 
شده اســت، گفت: با توجه به ظرفیت های این بخش 
امکان افزایش میزان زکات جمع آوری شــده در سال 

جاری وجود دارد.
وی از استانداران خواست در ترویج فرهنگ زکات 

بیش از پیش تلاش کننــد و در برگزاری برنامه های 
شورای زکات در استانها اهتمام ورزند. در این جلسه از 
اقدامات استان های فارس و گلستان در ترویج فرهنگ 

زکات تقدیر شد.
بر اســاس این گزارش، ســی و یکمین جلســه 
شــورای عالــی زکات با حضــور نماینــده ولی فقیه 
در وزارت جهــاد کشــاورزی و رئیس  شــورای عالی 
زکات کشــور، رئیس کمیته امداد امــام خمینی)ره(، 
 قائم مقام وزیر کشــور و اعضای شورا در وزارت کشور

 برگزار شد.
گفتنی است زکات از دستورات اسلامی و یکی از 
فروع دین است و بر 9 چیز تعلق می گیرد: گندم، جو ، 

خرما، کشمش، طلا، نقره، گوسفند، گاو و شتر. پرداخت 
زکات در اکثــر آیات مربوط به این حکم الهی در کنار 
برپایی نماز آمده است که بیانگر اهمیت آن است. آیه60 

سوره توبه مصارف زکات را چنین بیان می کند: 
فقیر )نیازمند(، مســکین )کســی که در نهایت 
نیازمندی است(، عاملین )مامورین جمع آوری زکات(، 
مولفه قلوب )برای نزدیک کردن کســانی که احتمالاً 
کدورتی از اسلام دارند(، آزادسازی بردگان، کمک به 

مقروضان و درراه ماندگان و صرف در راه خدا.
زکات مخصوص اسلام نیست بلکه در ادیان پیشین 
نیز بوده  اســت. زکات و نماز از مشترکات همه ادیان 
آسمانی اســت چنانکه حضرت موسی)ع( و حضرت 

عیســی)ع( و عموم پیامبران، مردم را به برپا داشتن 
نماز و پرداخت زکات سفارش کرده اند. علّامه طباطبایی 
در مبحثی پیرامون زکات می فرماید: هر چند قوانین 
اجتماعی به صورت کاملی که اســلام آورده، ســابقه 
نداشــته، لکن اصل آن ابتکار اســلام نبوده است. زیرا 
فطرت بشــر به طور اجمــال آن را درمی یافت؛ لذا در 
آیین های آســمانی قبل از اسلام و قوانین روم قدیم، 
جســته و گریخته چیزهایی درباره اداره اجتماع دیده 
می شود و می توان گفت که هیچ قومی در هیچ عصری 
نبوده، مگر آنکه در آن حقوقی مالی برای اداره جامعه 
رعایت می شده است. زیرا جامعه هر جور که بود در قیام 

و رشدش نیازمند هزینه مالی بوده است. 

رئیس شورای عالی زکات کشور خبر داد

جمع آوری ۳۷۰ میلیارد تومان زکات در سال ۹۶

با وجود تاکید برخی دولتمــردان بر احتمال 
ادامه برجام با اروپایی ها، روز گذشته گرجستان که 
از کشورهای درجه چندم اروپا محسوب می شود 

حساب تعدادی از ایرانیان را مسدود کرد.  
پس از خروج آمریکا از برجام که کمتر از دو هفته از 
آن مــی گذرد، برخی دولتمردان به دنبال حفظ برجام با 
کشورهای اروپایی شروع به مذاکره کرده و اعلام کرده اند 
در صورت ارائه تضمین توسط اروپا برای ادامه مبادلات با 

ایران، برجام را با اروپا ادامه خواهند داد. 
با این حال، طی روزهای گذشــته برخی شرکت های 
اروپایی مانند شرکت خوشــه ای »زیمنس« و »دی زی 
بانک« آلمان، شرکت نفتی »انی« و شرکت فولاد »دنیلی« 

ایتالیا، شــرکت نفتی »توتال« شــرکت  بــرق »اینژی« 
و  هواپیمایــی »ایرباس« فرانســه، نفکش »TORM« و 
کشتیرانی »مرسک« دانمارک و »پی جی نیگ« لهستان؛ 
هر یک به گونه ای اعلام کرده اند که پس از اعمال تحریم ها 
از سوی آمریکا ایران را ترک کرده و قطع همکاری خواهند 
کرد. ضمن اینکه شــرکت های آمریکایی مانند »جنرال 
الکتریک« و »بوئینگ« هم پیشاپیش از این شرکت های 
اروپایی آماده رفتن شده بودند و با تمام این اوصاف؛ روند 

خروج شرکت های غربی از ایران هنوز هم ادامه دارد. 
بــه عبارت دیگر، تاکنون بیش از 10 شــرکت غربی 

از ایران خارج شده اند که بیشتر آن ها اروپایی هستند. 
در همین راســتا، بانک »تی بی سی« گرجستان، به 

تازگی با صدور بخشنامه ای، انجام هرگونه تراکنش بانکی 
برای ایرانیان بدون کارت اقامت را ممنوع کرده است. بر 
این اساس در حال حاضر حساب کسانی که قبلا در این 
بانک حساب داشتند و کارت اقامت آنها آماده نیست، بلوکه 
شده است.گرجستان اخیرا مقررات اقامت اتباع خارجی 
را در این کشــور سخت تر کرده و در حال تدوین قانون 
جدیدی اســت که براساس آن مجوز اقامت دائمی به آن 
عده از اتباع خارجی داده می شــود که در 10 سال اخیر 
در گرجستان اقامت داشته باشند.به گزارش پژوهشکده 
پولی و بانکی، سیده فاطمه مقیمی رییس اتاق بازرگانی 
ایران و گرجستان درباره بلوکه شدن حساب تجار ایرانی 
در گرجستان اظهار کرد: این مسئله را پیگیری کرده ایم، 

اما به صورت مبهم جواب دادند که تعدادی از حساب های 
ایرانیان مسدود شده و همچنین اجازه افتتاح حساب جدید 

را فعلا به دلایلی نمی دهند.
وی افزود: بســیاری از موارد بــه دلیل بحث اقامتی 
و مهاجرتی بوده که در حال بررســی هستند، همچنین 
مقداری هم به شــرایط تحریمی که آمریکا دوباره علیه 
ایران اعمال کرده باز می گردد.رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
گرجستان بیان کرد: با توجه به اینکه اتحادیه اروپا تحریم ها 
را تایید نکرده، انتظار می رود این مسئله حل شود که به 
عنــوان اعتراض این موضوع را اعلام کردیم. همچنین با 
سفارت ایران در گرجستان صحبت کردیم و قرار شد که 

پیگیری بیشتری داشته باشند و اعلام نتیجه کنند.

در سایه خوش خیالی به برجام اروپایی 

گرجستان حساب بانکی ایرانیان را مسدود کرد

وام ارائه شده ولی بانک مذکور به هیچ وجه زیر بار نمی 
رود. حتی نامه ای از استانداری و فرمانداری ارائه کردیم 
که در آن گفته شده بود به کسب و کار ما کمک کنند 

اما باز هم اتفاقی نیفتاد. 
در همین راســتا، تولیدکننده دیگری در گفتگو با 
کیهان بیان کرد: بنده حدود 60 میلیون تومان وام برای 

کارتولیدی خود گرفته ام این در حالی اســت که 120 
میلیون وثیقه در گرو بانک گذاشته و موظف هستم دو 

برابر مبلغ گرفته شده را پس بدهم. 
وی اضافه کرد: در حالی که گفته می شــود ســود 
تسهیلات بانکی 18 درصد می باشد، چطور باید دو برابر 

مبلغ وام را پس بدهیم؟ 

این تولید کننده با اشاره به اینکه مگر ما چقدر درآمد 
داریم که بخواهیم این سود را پرداخت کنیم، بیان کرد: 
من مجبورم بخاطر این وضعیت واحد تولیدی خودم را 
تعطیل کنم و فقط به فکر بازگرداندن سود بانک باشم. 
وی در ادامه با بیان اینکه در دوره رکود مگر چقدر 
کســب و کار ها ســود می کنند که بتواننــد از عهده 
بهــره بانکی بــالا برآیند؟ افزود: دولت شــعار حمایت 
از تولیدکننــده را مــی دهد ولی در عمــل بانک ها با 
 رفتار ســلیقه ای خــود متفاوت از شــعار دولت عمل

 می کنند. همچنیــن فرد دیگری که از بانک ملت وام 
تعمیر مسکن گرفته در گفتگو با کیهان اعلام کرد بانک 
ملــت برای ارائه وام 15 میلیون تومانی به وی، ابتدا دو 
میلیون تومان را گرو نگه می دارد! و در نهایت 4.5 میلیون 
تومان هم باید ســود پرداخت کنم، به عبارت دیگر وی 
در یک بازه ســه ساله، در حالی سود 15 میلیون تومان 
را می پردازد که عملا 13 میلیون تومان وام گرفته است. 
به هر حال، مردم در این گفتگو ها خواهان افزایش 
نظارت بانک مرکزی بر عملکرد بانک ها برای کاهش رفتار 
سلیقه ای آن ها شده اند و تاکید می کنند بانک مرکزی 
نباید صرفا در حد ارائه بخشنامه بر بانک ها نظارت کند. 

ماندگاری ایران در برجام اروپایی نیازمند ارائه حداقل 5 تضمین 
عملی و واقعی در بخش قراردادهای خودرویی ایران با کشــورهای 

اروپایی است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، صنعت خودرو یکی از بخش هایی است که پس 
از برجام شاهد توافقات و قراردادهایی با برخی شرکت های اروپایی بود و الآن که 
بحث خروج آمریکا از برجام مطرح شده، مقامات ایرانی باید در همکاری خود 
با خودروسازان اروپایی از آنها تضامین لازم را دریافت کنند در غیر این صورت 

تجربه بد عهدی فرانسوی ها در اجرای تعهدات تکرار خواهد شد.
اروپایی هــا برای همکاری های خودرویی با ایران باید ضمن ادامه همکاری 
حداقل در 5 بخش تضمین واقعی ارائه کنند تا در نهایت بتوان به قراردادهای 

خودرویی با شرکای خارجی امیدوار بود.
تضمیــن اول: صادرات محصولات یکی از نکات مهم در قراردادهای جدید 
خودرویی ایران با شرکای اروپایی به شمار می آید به نحوی که براساس آن شرکای 
خارجی ملزم هستند 30 درصد محصولات مشترک خود با خودروسازان ایرانی 
را صادر کنند. اما متأســفانه سابقه قراردادهای گذشته نشان می دهد از همان 
ابتدا الزاماتی در صادرات محصولات مشترک وجود ندارد این درحالی است که 
به اعتقاد کارشناسان، شرکت های خودروساز می توانند از همان خط تولید، بخشی 
از محصولات را به صادرات اختصاص داده و آنها را شماره گذاری نکنند، با وجود 
این، بهانه تراشی ها عاملی شده تا تعهد شرکای خارجی به اجرای گزینه صادرات 
محصولات مشترک محقق نشده و حتی ما هنوز نتوانسته ایم در این بخش به 
دستاورد مهمی دست پیدا کنیم.تضمین دوم: ارتقای صنعت قطعه سازی کشور 
باید در قراردادهای خودرویی مورد توجه جدی قرار گیرد. باید در قراردادها این 
موضوع به صورت جدی پیگیری شده و الزام شرکای خارجی در آغاز ساخت داخل 
محصــولات با 40 درصد ملاک عمل قرار گیرد در غیر این صورت ما به نتایج 
مناسبی دست پیدا نخواهیم کرد.تضمین سوم: در مذاکرات خودرویی باید فعالان 
صنعت قطعه ســازی حضور داشته و به اعمال نظر بپردازند. اگر مذاکرات بدون 
حضور آنها صورت گیرد به طور حتم چیزی عاید صنعت قطعه سازی نخواهد شد.

تضمیــن چهارم: تجربه ثابت کرده شــرکای خارجی همیشــه در انتقال 
تکنولوژی بهانه تراشی کرده و حاضر به ارائه آنها به طرف ایرانی نیستند. برای 
جلوگیری از این موضوع و ارتقای توانمندی صنعت قطعه سازی کشور می توان 
با مشارکت شرکت های مهندسی و طراحی خودرو صاحب یک برند شد و بتوان 
آن را به عنوان یک اهرم فشار در مذاکرات مورد استفاده قرار داد. ما باید صاحب 
لوگو و برند خود باشیم تا بتوانیم در روند مذاکرات نتایج خوبی را کسب کنیم.

تضمین پنجم: دریافت ضمانت نامه های لازم برای اجرای تعهدات از شرکای 
خارجی هم لازم اســت. خروج پژو از کشور و عدم اجرای تعهدات این شرکت 
عاملی شد تا خسارت زیادی به خودروساز ایرانی وارد شود. ایران باید در مذاکرات 
جدید خود تضامین لازم را برای اجرای تعهدات از شرکای خارجی دریافت کند.

البته باید به این نکته نیز توجه کرد که همیشه در قراردادها نکات مهمی 
برای کسب نتایج مثبت در همکاری ها درج شده است. اما عدم پیگیری تعهدات 
و حتی سهل انگاری طرف ایرانی عاملی شده تا نتوانیم عایدی خوبی در قراردادها 
داشته باشیم و به نظر می رسد وزارت صنعت به جای بررسی آمار تولید خودرو به 
فکر پایش قراردادهای خودرویی بیفتد تا در ادامه آن مشخص شود آیا تعهدات 

شرکای خارجی در قراردادها اجرایی شده است یا خیر.

سرپرست هیئت وزارت کشاورزی عراق گفت: دولت عراق قصد 
دارد طرح 20 هزار هکتاری مزارع نیشــکر را با همکاری ایران در 

استان میسان عراق اجرا کند.
 محمد طه کرم البهادلی در نشست هم اندیشی هیئت وزارت کشاورزی 
عراق که در محل شــرکت توسعه نیشــکر و صنایع جانبی در اهواز برگزار 
شد افزود: قصد داریم با مشارکت ایران زیر ساخت های لازم برای کاشت و 

بهره برداری از این مزارع را اجرا کنیم.
به گزارش ایرنا، مدیر عامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی در این 
نشست در آمادگی کامل این شرکت را برای ارایه خدمات علمی مهندسی 

درحوزه زراعت و صنعت نیشکر عراق اعلام کرد.
محمود شمیلی افزود: این شرکت و مرکز تحقیقات آن، این توانایی را دارد 
تا در زمینه طراحی کارخانه تولید شکر از ظرفیت های کشت و صنعت های 
نیشکر و قابلیت های داخلی برای فعالیت های نیشکری در عراق استفاده کند.

وی گفت: مؤسســه تحقیقات نیشکر این شرکت این امکان رادارد تا در 
حوزه فعالیت علمی و تحقیقاتی نیشکر از جمله عملیات اصلاح نژاد و تولید 
واریته های نیشکر، تحقیق در مورد شیوه های نوین عملیات کاشت، داشت 

و برداشت محصول نیشکر خدمات مناسبی را به کشور عراق ارایه کند.
مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی بیان کرد: ارایه خدمات 
در بخش صنعت و صنایع جانبی نیشکر، آموزش نیروی انسانی متخصص و 
بهره مندی از متخصصان ایرانی از دیگر مواردی است که این شرکت می تواند 
گام های مؤثری برای گسترش کشت نیشکر در استان میسان عراق بردارد.

در این نشســت طرح 20 هزار هکتاری مزارع نیشکر در استان میسان 
عراق و نیز نحوه مشارکت و انتقال تجربیات شرکت توسعه نیشکر در راستای 

گسترش این طرح مورد بررسی قرار گرفت.

گفت:  توانیر  توزیع شرکت  هماهنگی  معاون 
درتهران، مازندران، سیســتان و بلوچســتان، 
هرمزگان و خوزستان که شبکه  توزیع برق آن ها 
آسیب پذیر است، احتمال خاموشی وجود خواهد 

داشت.
به گزارش خبرگزاری فارس، محمودرضا حقی فام، 
نیاز واقعی مصرف برق امسال را 60 هزار مگاوات دانست 
و افزود: در تلاشــیم تا امســال با افزایش هزار تا هزار و 
500 مگاواتــی بتوانیم این رقم را به آســتانه پنج هزار 
مگاوات برسانیم و از اوج مصرف تابستان بدون خاموشی 
گسترده عبور کنیم.وی با اشاره به اینکه برای تامین برق 

تابستان امسال دو مشکل عمده وجود دارد، عنوان کرد: 
نیروگاه های برق آبی در برخی از مناطق به دلیل کمبود 
بارش با مشکل منابع آبی در پشت سدها روبه رو هستند 
که براساس ارزیابی صورت گرفته در این بخش با کاهش 
حدود سه تا سه هزار و 500 مگاواتی کاهش انرژی نسبت 

به سال گذشته مواجه خواهیم شد.
معاون توانیر افزایش ســالیانه بار مصرف برق را به 
عنوان بخش دیگری از مشکلات این حوزه معرفی کرد 
و افزود: بر این اســاس برای تابستان امسال در بدترین 
حالت رقمی در حدود 6 هزار مگاوات و در بهترین حالت 
در حدود پنج هزار مگاوات کمبود برق خواهیم داشت.

حقی فام یادآور شــد: از سال گذشته مصوبه ای در 
هیئت دولت مطرح شــده است و برای امسال نیز وزیر 
نیرو طی دو هفته آینده مجددا این موضوع را به هیئت 
دولت خواهد برد تا مجوزهای لازم در اختیار استانداران 
قرار بگیرد تا اگر وضعیت درجه حرارت از عدد مشخصی 
فراتر رفت، استانداران بتوانند ساعات اداری دستگاه های 
اجرایی را کاهش دهند.وی گفت: پیشنهاد ما مدیریت بر 
روی ساعت 6:30 تا 12:30 است، تا ساعت های فعالیت 
ادارات محــدود بــه این بازه زمانی شــود و پس از این 
ساعت سیستم های سرمایشی این مراکز خاموش شود، 
تا حداقل در دستگاه های اجرایی بار مضاعفی به شبکه 

سراسری اضافه نشود.
معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر خاطرنشان کرد: 
امیدواریم با مدیریت مصرف و تقاضا بتوانیم اوج مصرف 
را روی 57 هزار مگاوات محدود کنیم که اگر این اتفاق 
رخ دهد، نیروگاه های موجود ما توانایی پاســخگویی به 
این میزان مصرف را با شرایط کنونی به صورت تنگاتنگ 
و سخت خواهند داشت ولی اگر از مرز 57 هزار مگاوات 
عبور کنیم طبیعتا در مناطق مختلف کشــور از جمله 
تهران، مازندران، سیستان و بلوچستان و حتی هرمزگان 
و خوزستان که شبکه های آن ها آسیب پذیر است احتمال 

خاموشی وجود خواهد داشت.

رئیس  سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، 
گفت: به  منظور افزایش ایمنی سفرهای جاده ای 
پروژه نصب چهار هزار و 2۹2 دســتگاه سامانه 
ثبت تخلفات در آزادراه ها در دستور کار سازمان 

قرار دارد. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، عبدالهاشــم 
حسن نیا درباره اقدامات در دستور کار برای ارتقا ایمنی 
جاده ها اظهار کرد: به منظور افزایش ایمنی ســفرهای 
جاده ای پروژه نصب چهار هزار و 292 دســتگاه سامانه 
ثبت تخلفات در آزادراه ها در دستور کار سازمان قرار دارد. 
وی ادامه داد: بر اســاس مطالعــات و پژوهش های 

انجام  شــده و پیش بینی های صورت گرفته از توســعه 
و ارتقــای راه های کشــور، افزایش خودرو و ســفرهای 
بین شهری هم وطنان در سال های آتی، ضرورت توسعه 
و گســترش هوشمندســازی جاده ها از سوی سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای به ریاست مجلس پیشنهاد 
و درخواســت شد، که مورد موافقت وی قرار گرفت و به 
کمیسیون عمران مجلس جهت قرار گرفتن در دستور 
کار و اقدام مقتضی ارجاع شد.رئیس  سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای با اشاره به نقش و تأثیر هوشمندسازی 
جاده های کشور در مدیریت سرعت و کاهش چشمگیر 
تخلفات رانندگی و تصادفات جاده ای، خاطرنشان کرد: 

بــا توجه به برآورد اولیه برای پوشــش 44 هزار و 865 
کیلومتر راه های شریانی و پر تردد شامل آزادراه، بزرگراه 
و راه های اصلی در سال 1400 مجموعاً شش هزار و 342 
سامانه ثبت تخلفات عبور و مرور نیاز است.حسن نیا با 
اشاره به اینکه متوسط پوشش این دوربین ها در آزادراه ها 
و بزرگراه ها 10 کیلومتر و در راه های اصلی 20 کیلومتر 
خواهد بود، افزود: در حال حاضر تعداد سامانه های ثبت 
تخلفات عبور و مرور که فعال بوده و تا پایان سال جاری 
نصب خواهد شد 2050 دستگاه است و برای سال 1400 
تعداد 4 هزار و 292 ســامانه دیگر جهت پوشش مورد 
نیاز اســت.وی اضافه کرد: اعتبار مورد نیاز برای تکمیل 

این ســامانه ها و دوربین های ثبت تخلفات عبور و مرور 
طی 3 ســال آینده 10 هزار و 748 میلیارد ریال برآورد 
شده است که امید است مراحل قانونی تصویب این اعتبار 

انجام و جهت اجرا ابلاغ گردد.
رئیس  سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای گفت: 
هزینه پشتیبانی و نگهداری سالانه این سامانه ها 1500 
میلیارد ریال اســت که از اعتبارات سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای تأمین خواهد شد و بر اساس برنامه 
تعیین  شــده، نصب و اجرای این سامانه ها در ظرف سه 
سال و نگهداری و خدمات پس از نصب از طریق پیمانکار 

مربوطه تا پایان سال هشتم انجام خواهد شد.

خودروسازان اروپایی 5 تضمین عملی 
بدهند تا بدعهدی پژو تکرار نشود

ایران در عراق 20 هزار هکتار
نیشکر می کارد

معاون شرکت توانیر اعلام کرد

خاموشی احتمالی در تهران و ۴ استان بزرگ

رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای:

۴۳۰۰ دوربین ثبت تخلف در آزادراه ها نصب می شود
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